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حالا که از فوتبال دور شده اید 
احتمالاً خوشحال ترین فرد حاج 

خانم شما هستند قبلاً اعلام کرده 
بودید که با بودن شما در فوتبال 

مشکل دارند.
مـــن از ســـال ۱۳۵۹، حـــدود ۴۰ ســـال 
اســـت که در مدیریـــت ورزش کشـــور 
هســـتم، ایـــن کار هیـــچ وقت شـــغل 
مـــن نبـــوده و بـــودن در ورزش را یـــک 
خدمـــت بـــه مـــردم تلقی می کـــردم، 
ایـــن رونـــد تلـــخ و شـــیرین و پســـتی و 
بلنـــدی داشـــت، تـــا اینکه بـــه فوتبال 
رســـیدیم که در فوتبال دیگـــر بیش از 
حد پســـتی و بندی داشـــتیم، تنش ها 
و مشـــکلات در فوتبال خیلی زیاد بود 
و اســـترس زیادی که به خاطر باخت ها 
و فشـــارهایی کـــه به مـــا وارد می شـــد 
بـــه خانـــه هـــم راه پیـــدا کـــرده بـــود. 
بـــرای همین وقتـــی که از فدراســـیون 
بیرون آمـــدم، کل خانـــه نفس راحت 
کشـــیدند. ایـــن اســـترس بـــه تمـــام 
نزدیـــکان ما رســـیده بـــود و همیشـــه 
این مثال را همه جـــا زده ام، پدر من ۸ 
ســـال پیش فوت کـــرد و زمانی که زنده 
بـــود چیـــزی از فوتبال نمی دانســـت، 
بچه هـــا تعریـــف می کردند یـــک بار که 
بـــازی مهمی در جام جهانی داشـــتیم 
همه در خانـــه هیجان داشـــتند و داد 
می زدنـــد، کـــه وقتـــی پـــدرم داد بقیه 
ی  د ا د یـــن  ا می گفـــت  می شـــنید  ا  ر
کـــه زدید بـــه نفـــع حاجـــی بود یـــا به 
ضـــررش؟ هیچ وقـــت فکـــر نمی کردم 
که ۸، ۹ سال آنجا ریاســـت کنم و دوام 
بیاورم، با تمام مشـــکلاتی که داشـــت 
بعدها که نشســـتم و فکر کردم، دیدم 

بد هم نبـــوده بالاخره خدمتـــی کرده 
بودیـــم و بـــه مشـــکلاتش می ارزیـــد. 
وقتی بیـــرون آمدم بلـــه خانمم گفت 

بســـه دیگر مصاحبـــه نکن.
پس دیگر نمی گذارند برگردید؟

نه بنده خـــدا کاری نـــدارد، من خودم 
نمی خواهـــم دیگـــر برگـــردم و تمایلی 
ندارم، حتی برایتان جالب باشـــد دلم 

هم تنگ نشـــده است.
یعنی انقدر سختی کشیدید؟

بلـــه ســـختی زیـــادی داشـــت، حتـــی 
پـــس از دوران فوتبـــال هم یک ســـری 
مســـائل بـــود کـــه مـــا را اذیـــت کـــرد 
و هنـــوز هـــم اذیـــت می کنـــد، وقتـــی 
کســـی می خواهـــد خدمت کنـــد باید 
دلگرمی هم داشـــته باشد، حتی حالا 
خیلـــی از مردم من را می بینند تشـــکر 

. می کننـــد
دقیقاً حالا با شرایطی که فوتبال 

ما دارد مردم می گویند کاش آقای 
کفاشیان بود.

این را مـــردم با تفکراتی که خودشـــان 
دارنـــد می گویند، ما که عـــادی بودیم 
امـــا بعضـــی اوقـــات بعدی هایـــی که 
می آیند انقدر در مدیریت بد هســـتند 
کـــه مـــردم می گویند خـــدا پـــدر مادر 
قبلی را بیامرزد. فوتبـــال این تنش ها 
را دارد و خواهد داشـــت. دل من هیچ 
وقت تنگ نشـــده بـــه هر حال ســـن ما 

هم بالا رفته و بازنشســـته شـــده ایم.
آقای دکتر در حال حاضر مشغول 

چه کاری هستید؟
به ما بعد از اینکه از فدراســـیون آمدیم 
پیشـــنهاد تیمداری داده شد. اسپانسر 
هم یکی از دوســـتان ما بـــود اما گفتم 
نـــه تیمـــداری به مـــن نمی خـــورد و در 
گروه خونی ما نیســـت. ولـــی حاضرم 
بـــه مکان هایـــی برویـــم کـــه در آنجـــا 
تشـــکیلات و امکانـــات ورزش هســـت 
ولـــی بچه هـــا توانایـــی مالـــی ندارند و 
کمکشـــان کنیـــم کـــه بتواننـــد ورزش 

کننـــد. در رده ســـنی ۷ تا ۱۵ ســـال هم 
پســـر هم دختر زیـــر نظر ما هســـتند. از 
اسلامشهر شـــروع کردیم که در اولین 
فراخـــوان ۷۰۰ بچـــه ثبت نـــام کردنـــد 
و تمـــام امکانـــات را مجانـــی بـــه آنهـــا 
ح بســـیار خوبی  دادیـــم، دیدیم که طر
اســـت ادامه دادیـــم و کار بـــه ۱۶ پایگاه 
در کل کشـــور کشـــیده شـــده و چیزی 
حـــدود ۱۴ هـــزار نفر جـــذب کردیم که 
۵ هزار نفر دختر هســـتند. مـــن آرزویم 
بـــود یـــک جاهایـــی خدمت کنـــم اما 
نمی توانســـتم، مثـــلاً بـــه زاهـــدان یـــا 
ایلام و بم و بســـیاری از شهرهای دیگر 
رفتیم، در آنجا بـــه بچه ها لباس و توپ 
مجانی دادیـــم و ذوق می کردند و ما از 
دیدن ذوق آنها خوشـــحال می شدیم.
این کار هدف خاصی مثل رساندن 
بچه های مستعد به تیم ملی را به 

همراه دارد؟
اول از همـــه بـــه خاطر خیر بـــودن این 
کار را انجـــام می دهیـــم ولـــی وقتـــی 
 در 

ً
وارد ایـــن ماجـــرا می شـــویم قطعـــا

خ می دهد.  کنارش ایـــن اتفاق هـــم ر
مثـــلاً یک تیم فوتســـال بانـــوان بود که 
کســـی مســـئولیتش را قبول نمی کرد، 
مـــا به آنهـــا کمک کردیـــم و ایـــن تیم از 
دســـته یک به لیـــگ برتر صعـــود کرد. 
تا اینجـــای فصـــل هـــم در رده چهارم 
لیگ قـــرار دارنـــد. فعلاً خیریه اســـت 
اما به دنبال تشـــکیل تیم های استانی 
هســـتیم که در حـــال حاضـــر در چند 
شهر هم تشـــکیل داده ایم. این قضیه 
به یـــک ســـازماندهی نیـــاز دارد، چون 
من دوســـت دارم از این داســـتان یک 
الگو بســـازم، مثـــلاً می دانیـــد که یک 
ج می کند،  باشـــگاه ۶۰۰ میلیـــارد خـــر
ایـــن ۶۰۰ میلیارد بین چند نفر تقســـیم 
می شـــود؟ ۱۰۰ نفـــر. امـــا ببینیـــد ما ۱۵ 
هـــزار نفـــر را تحـــت پوشـــش خودمان 
قـــرار داده ایـــم اگـــر بخـــش خصوصی 
تقویـــت بشـــود و فقط ۱۰ درصـــد از این 

پول بـــه کاری مثل کار ما تخصص یابد. 
نـــه اینکه یـــک زمینـــی بگیرنـــد و توپ 
بخرنـــد و از بچه هـــا نفـــری 2 میلیـــون 
بگیرنـــد که ایـــن پـــول باز گـــردد، من 
گفتـــم فقـــط در این مســـیر مـــی روم و 
بایـــد ایـــن کار را الگو کنم، کـــه دولت 
ببینـــد و از ایـــن تشـــکیلات حمایـــت 
کنـــد. دوســـت دارم فقـــط جاهایـــی 
کـــه مـــا امکانـــات داده ایـــم را بیایید و 
ببینید. البته ما خودمـــان را به فوتبال 
و فوتســـال محـــدود نکردیـــم و حـــالا 
دوومیدانی هم اضافه کرده ایم. شـــنا 
و ژیمناســـتیک هـــم اضافـــه کرده ایم 
و بـــا امکانـــات کـــم شـــروع کرده ایم. 
حالا حـــدود ۳۳۰ مربـــی را مـــا حقوق 
می دهیـــم. اگر این کار اتاق فکر شـــود 
و دولـــت قوانیـــن حمایتی بـــرای این 
کار بگـــذارد ایـــن کار جای پیشـــرفت 
دارد. باشـــگاه های بزرگ خیلی راحت 
می تواننـــد ایـــن کار را انجـــام دهنـــد. 
وقتـــی به بچه هـــا امکانات داده شـــود 
دیگـــر ایـــن بچـــه راه ورزش را ادامـــه 
می دهـــد و به دنبـــال فســـاد نمی رود. 
مـــا در حال خدمت به ورزش هســـتیم 
و حالا یک جورهایـــی کارمند آقای تاج 
هســـتیم، حـــالا آخر عمری احســـاس 
می کنـــم که تجربه ورزشـــی ام را باید در 

اختیـــار بقیه و نســـل جدیـــد بگذارم.
استعدادی هم در این چند سال 

به ورزش معرفی کرده اید؟ قرارداد 
بسته اید؟

بلـــه مثـــلاً در اسلامشـــهر بچه هایـــی 
بودنـــد کـــه توانایـــی بســـیار بالایـــی 
داشـــتند. قرارداد نه امـــا می خواهیم 
ا  ر یـــن  ا صـــی  خصو ی  بخش هـــا بـــه 
بفهمانیـــم کـــه از ایـــن کار درآمـــد هم 
در می آیـــد تا آنهـــا را به حضـــور در این 
به دنبـــال  حـــالا  کنیـــم.  ترغیـــب  کار 
این هســـتیم که در آینـــده بتوانیم هم 
قـــرارداد ببندیـــم و هـــم به ادامـــه کار 

فراتـــر از ایران مشـــغول شـــویم.

این کار شما بسیار پسندیده است، 
اما چرا در این سال ها وزارت ورزش 
یا فدراسیون فوتبال چنین کارهایی 

را انجام ندادند؟
آنهـــا نمی تواننـــد، کار آنهـــا نیســـت. 
فدراســـیون فوتبال خیلی هنر کند یک 
ســـرمربی برای تیم ملـــی اش بگذارد. 
ایـــن کار بـــه بخش هـــای خصوصـــی و 
باشـــگاه ها مربـــوط اســـت، اول باید از 
این راه بچه رشـــد کند و در مرحله بعد 
کمک فدراسیون و وزارت ورزش اضافه 
شـــود. این کار آنها نیســـت. نه بودجه 

دارند و نـــه وقتش را.
اتفاق تلخی چند روز گذشته رخ داد 

و آقای سجادی که ورزشکار شما 
بود دچار سانحه شدند.

بله متأســـفاته، آقای ســـجادی یکی از 
ورزشـــکاران خوب و زحمتکش ما بود 
و در مســـیر ورزشـــی پیش رفتـــه، او نه 
آدمی سیاســـی اســـت نه آدمی اســـت 
که دنبال ســـکو کردن بعضی از مسائل 
اســـت. امیدوارم که خـــدا کمک کند و 

زودتر حالش خوب شـــود.
نظر شما در مورد عملکرد آقای 

سجادی که وزیر ورزشی هم بودند 
چیست؟

د  ر مـــو ر  د صـــی  خا بـــی  یا ز ر ا مـــن 
عملکردش ندارم اما در ســـطوح بالای 
وزارت ورزش کار کردم، این را می دانم 
 آنجا دســـت بســـته اســـت. 

ً
کـــه واقعا

ح عمرانی اســـت اما وقتی  مثـــلاً ۱۰۰ طر
هیـــچ بودجـــه ای نیســـت ده تـــای آن 
هم عملی نمی شـــود. اگر اتـــاق فکری 
تشـــکیل شـــود و بخش های خصوصی 
را تقویت کنـــد و قوانینی بگذارد نتیجه 
بهتری در ایـــن مورد خواهـــد گرفت. 
مثل قضیه مولد ســـازی کـــه راه افتاده 
اســـت، اگـــر اســـتادیومی کـــه فعـــال 
نیســـت را بخش خصوصی با یک سری 
شـــرایط بتوانـــد بگیـــرد و راه بیاندازد 
بـــرای دو طـــرف ســـود آور خواهد بود 

اما متأســـفانه مدیران ما می ترســـند. 
بخـــش خصوصـــی به دنبال یـــک ریال 

نیست.  درآمد  کســـب 
در مورد مولد سازی صحبت کردید 

نظر شما در این مورد چیست؟
مـــن از ایـــن نظر گفتـــم که مدیـــران از 
و  می ترســـند  آن  تبعـــات  و  واگـــذاری 
جرأت ایـــن کار را ندارند. من نمی دانم 
خوب اســـت یـــا بـــد، ولی اگر درســـت 
 می تواند 

ً
تصمیم گیـــری بشـــود قطعـــا

خـــوب و کارآمـــد باشـــد، امـــا مدیران 
درســـت  کار  ایـــن  می ترســـند  چـــون 

انجـــام نمی شـــود.
در جریان هستید که تیم ملی در 
بلاتکلیفی به سر می برد، اگر شما 

جای فدراسیون بودید چه تصمیمی 
می گرفتید؟

خیلـــی ســـخت اســـت. مـــن در ایـــن 
وضعیـــت بـــودم خـــوب می دانـــم که 
شـــرایط خیلـــی ســـخت اســـت، هـــر 
کســـی ســـلیقه و نظر خـــودش را دارد 
و رســـانه ها موضـــع دارنـــد و هر کســـی 
را قبـــول ندارنـــد. حالا هم شـــرایط به 
نحوی اســـت که اگر بخواهی ســـرمربی 
هزینه هـــای  بایـــد  بیـــاوری  خارجـــی 
زیـــادی بدهی، مشـــکلات ارزی هم که 
هســـت. اگر ایرانی بخواهی بیاوری که 
هر کســـی موافق و مخالفـــان خودش 
را دارد، فقـــط می توانـــم بگویـــم کـــه 

خوشـــحالم در این شـــرایط نیســـتم.
خیلی ها هم خوشحالند که 

کی روش به قطر رفت و دیگر گزینه 
تیم ملی نیست.

چـــوب  دیگـــر  اینجـــا  وش  ر کـــی  آره، 
خطـــش پر شـــده بـــود و اگـــر می ماند 
هر روز بـــا یکی درگیری داشـــت. از نظر 
مـــن می شـــود تا جـــام ملت هـــا با یک 
ســـرمربی داخلی حالا هرکسی، پیش 
برویـــم، تســـتش کنیـــم و ببینیم چه 
می شـــود و شـــرط بگذاریم اگـــر نتیجه 
گرفـــت جام جهانـــی هم بـــا او قرارداد 

می بندیـــم. اگر نه فکر دیگـــری کنیم.
هنوز با کی روش ارتباط دارید؟

نه فقـــط در حـــد اس ام اس و تبریکی، 
. ی چیز

عملکرد او در جام جهانی خوب 
بود؟

یـــک مقـــدار فضـــای کشـــور در نتایج 
دخیل بـــود اما حـــق اســـکوچیچ هم 
بود که حضـــور در جام جهانی را تجربه 

. کند
پس اگر شما بودید اسکوچیچ را 

نگه می داشتید؟
ببینیـــد نمی توانـــم بگویـــم آره یـــا نـــه 
چـــون یـــک فضایـــی در تیـــم ملـــی به 
وجـــود آمـــده بـــود کـــه نمی تـــوان به 
قطـــع گفـــت اگر مـــن بـــودم چـــه کار 
می کـــردم، فضا طوری شـــده بـــود که 
هیـــچ بازیکنی از اســـکوچیچ حســـاب 
نمی بـــرد و شـــاید اگـــر من هـــم بودم 
چنین کاری می کـــردم. نمی دانم ولی 

داشـــت! گناه 
چه اتفاقی بر سر نیمکت تیم ملی 

آمده که قبلاً مربیان داخلی سر 
نیمکت جنگ داشتند و حالا سر 

نخواستنش دعواست؟
دلیلـــش این اســـت کـــه مربی کـــه در 
باشگاهش دســـتمزد بالایی می گیرد 
حاضر نیســـت بـــا مبلـــغ کمتر بـــه تیم 
ملی بیایـــد. از همه مهم تـــر اگر نتیجه 
نگیرد خواهد سوخت و همه کارهایی 
که قبـــلاً کـــرده از بین خواهـــد رفت و 
ایـــن فکرهایی هســـت کـــه می کنند. 
اما تیم ملی یک خدمت بزرگ هســـت 
که خیلی هـــا ایـــن فکـــر را ندارنـــد. از 
نظر مـــن روحیه هـــای خدمـــت و ایثار 
از بیـــن رفته به جـــای اینکـــه از خدای 
آنها باشـــد حالا از زیـــرش در می روند.

اگر شما رئیس بودید دنبال کدام 
مربی ایرانی می رفتید؟

ســـخت اســـت نمی دانم اما اگـــر بودم 
یکـــی از مربیـــان داخلـــی کـــه خـــوب 
نتیجـــه گرفته بـــود را تا جـــام ملت ها 

احمدی نژاد هیچ وقت نمی خواست به رختکن تیم ملی بیاید

کفاشیان: حاج خانوم دیگر اجازه نمی دهد به فوتبال برگردم
علی کفاشـــیان، مرد خندانی که از دوومیدانی ناگهان به فوتبال آمد و ۸ ســـال بر صندلی ریاســـت فدراســـیون فوتبال تکیه زد. دوران ۸ ســـاله او در فوتبال با ســـختی هایی فراوانی برای او همراه بود. ســـختی های که باعث شـــده دلش هرگز برای فوتبال تنگ 
نشـــود و برخـــاف خیلی هـــا حضـــور دوبـــاره در فوتبـــال او را وسوســـه نمی کند. البتـــه به قول خودش اگر بخواهـــد برگردد هم حاج خانوم و فامیل ها نمی گذارند. انگار کفاشـــیان بـــا همان خنده ها و لبخند معروفـــش فوتبال را اداره می کرد و نمی گذاشـــت اتفاقاتی 

ماننـــد پرونـــده  ویلموتـــس رخ دهـــد. کفاشـــیان ایـــن روزهـــا دور از فضای فوتبال حرفه ای مشـــغول اســـتعدادیابی و کمک به جوانان و نوجوانان مناطق محروم اســـت. کاری که خودش می گوید خیلی از آن لذت می برد و زمانی آرزوی انجام آن را داشـــته اســـت.

ایمان گودرزی
روزنامه نگار

مصاحبه

از سال ۱۳۵۹ در 
مدیریت ورزش کشور 

هستم، این کار هیچ 
وقت شغل من نبوده 

و بودن در ورزش را 
یک خدمت به مردم 

تلقی می کردم، این 
روند تلخ و شیرین 

و پستی و بلندی 
داشت، تا اینکه به 

فوتبال رسیدیم که 
در فوتبال دیگر بیش 

از حد پستی و بندی 
داشتیم، تنش ها و 

مشکلات در فوتبال 
خیلی زیاد بود و 

استرس زیادی که 
به خاطر باخت ها و 
فشارهایی که به ما 

وارد می شد به خانه 
هم راه پیدا کرده بود.

ورزش هیچ وقت 
شغل من نبوده


